
Protokół ze spotkania Komisji Statutowej PZK z dnia
10/11/2023.

Uczestnicy spotkania:

- Marek Kuliński SP3AMO,
- Waldemar Sznajder 3Z6AEF,
- Piotr Eichler SP2LQP,
- Jerzy Szawarski SP5SSB,
- Tomasz A. Zajdel SQ5T.

Spotkanie rozpoczęło się o godzinie 20:06. Przewodniczący komisji statutowej, Piotr SP2LQP 
zaproponował maksymalną godzinę zakończenia spotkania o godzinie 22:00. Nikt nie wniósł 
sprzeciwu. Przewodniczący komisji zapytał uczestników spotkania o propozycje tematu rozmów na
to spotkanie celem ustalenia głównych tematów do rozpatrzenia. Jerzy SP5SSB wniósł pod 
dyskusję temat czy klub terenowy będzie mógł posiadać dwa znaki. Waldemar 3Z6AEF nie miał 
konkretnych tematów do poruszenia na aktualnym spotkaniu. Tomasz SQ5T stwierdził, że mógłby 
przejść przez sugerowane zmiany lecz wolałby dokończyć opis zmian aby do tematu podejść 
w kompleksowy sposób. Marek SP3AMO omówił krótko zmiany które zasugerował oraz 
stwierdził, że jedna ze zmian która była wspólna, wraz z innymi uczestnikami spotkania, to 
likwidacja karencji dotyczących składek członkowskich. Zmiana która została zasugerowana była 
w formacie stosowanym na spotkaniach IARU jako propozycje zgłaszania zmian do statutu.
Piotr SP2LQP odnosząc się do tematu Marka SP3AMO przypomniał, że co do sposobu zgłaszania 
zmian już wcześniej została przez komisję podjęta decyzja o stosowaniu formatu IARU sugerując 
aby dziś skupić się na dyskusji proponowanych zmian. SP2LQP wspomniał o sytuacji z klubami 
ogólnopolskimi PZK gdzie występuje problem z minięciem terminu kadencji władz klubów 
ogólnopolskich i na tej podstawie zasugerował aby zastanowić się czy należy również dokonać 
zmian w statucie które rozwiązały by ten problem przenosząc część prac z KZD PZK na ZG PZK 
lub Prezydium ZG PZK z racji na mobilność i łatwiejszą realizację spotkań w mniejszym gronie. 
Propozycją rozwiązania w/w problemu byłoby aby ZG, lub Prezydium ZG PZK, zyskało możliwość
prolongaty kadencji władz klubów ogólnopolskich.
Waldemar 3Z6AEF powiedział, że prześledził jak kształtowały się kluby PZK od lat 60 do dziś 
w kontekście zapisów w statucie. Zmiany w statucie PZK były za każdym razem uszczegóławiane 
w kontekście klubów PZK. Waldemar 3Z6AEF wspomniał, że w 2019 roku Zdzisław SP3GIL 
przygotował zmiany w statucie PZK aby zawierał on wymagane prawem zapisy oraz zapisy 
potrzebne zaś co było tylko możliwe miało być przeniesione do regulaminów. Waldemar 3Z6AEF 
poruszył problem na ile szczegółowo powinny być opisane regulacje klubów terenowych 
i ogólnopolskich w statucie PZK wspominając rozbudowane rozwiązanie które zaproponował 
SP9ENO.
Piotr SP2LQP zabierając głos przypomniał, że wcześniej była dyskusja „czy robimy poprawki czy 
piszemy statut od nowa”.
Marek SP3AMO przestrzegł uczestników spotkania o trudnościach prawnych związanych 
z napisaniem nowego statutu PZK w kontekście dokumentów które trzeba wypełnić oraz muszą 
zostać zaakceptowane przez sąd.
Tomasz SQ5T zasugerował aby nie uszczegóławiać statutu i przenieść do regulaminów co tylko się 
da gdyż wprowadzanie zmian byłoby o wiele prostsze gdyż następowałaby zmiana regulaminu a nie
statutu.



Piotr SP2LQP wspomniał, że odchudzenie statutu tworzy dodatkową pracę poprzez przygotowanie 
regulaminów aby mogły one wejść w życie wraz z odchudzonym statutem. Zasugerował też aby 
najpierw uszczegółowić zmiany w statucie a potem przenieść je do regulaminów z racji na łatwość 
wprowadzenia zmian.
Waldemar 3Z6AEF wspomniał o koledze SP6IEQ który sugerował aby zapisy ustawy 
o stowarzyszeniach, które tyczą się naszej (PZK) działalności, przenieść do statutu. Waldemar 
3Z6AEF odniósł się do tego, że byłoby to niepotrzebne. Piotr SP2LQP wspomniał, że w systemie 
tworzenia prawa jest wspomniane, że nie należy przenosić zapisów z prawa wyższego do prawa 
niższego. Waldemar 3Z6AEF podniósł wątek na ile szczegółowo należy powinien być stworzony 
statut PZK, wspomniał również o tym, że prawo o stowarzyszeniach określa jakie zapisy w statucie 
stowarzyszenia powinny być zawarte. Dodatkowo podniósł pytanie jakie rzeczy powinny być 
w statucie na temat klubów PZK sugerując zapisy upraszczające czyli jak się zakłada, jak się 
likwiduje i co to może być zaś całą resztę można, ale nie trzeba, przenieść do regulaminów. 
Waldemar 3Z6AEF stwierdził jaka, według niego, jest rola klubów terenowych czyli pozyskiwanie 
nowych członków do PZK.
Jerzy SP5SSB przypomniał, że celem naszych spotkań jest poprawienie błędów w statucie oraz 
dołożenie zmian niezbędnych. W kontekście klubów PZK stwierdził, że główną cechą powinna być 
ich działalność.
Piotr SP2LQP powiedział dlaczego chciałby skupić się na temat jego zmian dotyczących klubów 
gdyż są to jednostki które odpowiadają za aktywne działania i pozyskiwanie członków. Następnie 
podjął temat minimalnej liczby członków w klubach terenowych, czy ma być 8, 5 jak 
w zaproponowanych zmianach czy 3 jak aktualnie jest to określone w statucie PZK.
Tomasz SQ5T odniósł się do zasugerowanej zmiany opisując sytuacje z którymi się spotkał gdzie 
kluby potrafią mieć chude lata i wtedy zostawienie zmian dla trzech członków pozwoli takim 
klubom przetrwać.
Jerzy SP5SSB zasugerował aby w przygotowywanych zmianach statutu, w kontekście klubów, 
dodać zapis aby w szczególnych sytuacjach ZG PZK mogło się zgodzić na 3 osoby wymagane 
do założenia i działania klubu. Jako przykład podał region w którym będzie tylko 3 krótkofalowców
którzy chcieliby założyć klub.
Po dyskusji została zostawiona minimalna liczba członków dla klubu w liczbie trzech.
Piotr SP2LQP zaproponował kolejny punkt dyskusji czy określać jakie dokumenty powinny być 
wymagane do założenia klubu.
Waldemar 3Z6AEF wspomniał, że jest to podejście SP9ENO które uszczegóławia dokumenty 
związane z klubem i jest to forma która wprowadza porządek. Następnie wspomniał o wypowiedzi 
Piotra SP2LQP na temat głosowania na KZD zmian w statucie jako jednego punktu głosowania 
stwierdzając, że w ten sposób nie uda się przegłosować nowego statutu. Przypomniał również słowa
Marka SP3AMO aby każda zmiana statutu była osobnym punktem co pozwoli na przyjęcie nowych
zmian w statucie. Waldemar 3Z6AEF zasugerował też Piotrowi SP2LQP aby, przy przyjęciu, 
że zmiany w statucie wprowadzamy w formie pakietów zmian i zmiany, zasugerowane przez Piotra,
były jednym pakietem do przegłosowania.
Piotr SP2LQP wspomniał, że zmiany w całym statucie i ich przyjęcie miałyby być na zasadzie 
rozmów ze wszystkimi delegatami OT oraz oddziałami terenowymi aby finalnie, zatwierdzony 
przez wszystkich pakiet zmian, był poddany pod głosowanie na KZD.
Waldemar 3Z6AEF stwierdził, że w takim pakiecie zmian chciałby zobaczyć obowiązkowo 
wprowadzenie posiedzeń zdalnych. W dyskusji z Piotrem SP2LQP Waldemar uszczegółowił, 
że formę wprowadzania zmian którą by widział na KZD to forma IARU czyli opisany pakiet zmian,
co wprowadza, za oraz przeciw z zastrzeżeniem, że taki pakiet zmian jest wysyłany odpowiednio 
wcześniej do OT aby na poziomie OT omówić zmiany, wprowadzić ewentualne poprawki i wtedy 
mieć w pełny przygotowany pakiet zmian na KZD z którym będzie zaznajomiony każdy delegat.
Marek SP3AMO zwrócił uwagę, że rozszerzone zmiany w statucie, zahaczają o RODO i lepiej 
będzie wprowadzić je do regulaminu. Zwrócił też jednocześnie uwagę aby zmiany w statucie były 



jego upraszczaniem, nie uszczegóławianiem, aby delegaci na KZD mogli bez problemu 
je zrozumieć.
Waldemar 3Z6AEF zasugerował aby zmiany dotyczące klubów PZK szły w kierunku uproszczenia 
na wzór zaproponowanych zmian w 2019 roku.
Piotr SP2LQP wspomniał, że sugerowane przez niego zmiany mają wprowadzić porządek 
w organizacji klubów dla wszystkich OT gdyż w tej chwili, w zależności od OT, jest różnie.
Waldemar 3Z6AEF poruszył temat członkostwa w klubach PZK gdyż w tej chwili nie jest 
uszczegółowione kto może być członkiem klubu PZK.
Piotr SP2LQP poddał pod głosowanie sugerowaną zmianę uszczegóławiającą która powoduje, 
że dokumenty założycielskie klubu były jednolite poprzez wykreślenie jej. Reszta omawianego 
paragrafu bez zmian.
Tomasz SQ5T poparł zmiany. Jerzy SP5SSB poparł zmiany.
Piotr SP2LQP poddał pod dyskusję kolejną zmianę która zmienia „wskazując siedzibę lub miejsce 
prowadzenia działalności” na „wskazując siedzibę i miejsce prowadzenia działalności”. Zmiana 
została przyjęta. Kolejnym punktem pod dyskusję była zmiana która zaleca dla klubów terenowych 
PZK wybranym OT był najbliższy siedzibie klubu OT.
Waldemar 3Z6AEF oraz Tomasz SQ5T zasugerowali aby wyrzucić „zaleca się” gdyż statut to zbiór 
praw, nie zaleceń. W dyskusji wszystkich obecnych zmiana została odrzucona.
Piotr SP2LQP wrócił do wątku liczby osób wymaganych do założenia klubu. Wytłumaczył 
zasugerowane zmiany.
Tomasz SQ5T zasugerował aby w zasugerowanych zmianach zostawić tylko wymóg wyłonienia 
prezesa klubu oraz zrezygnować z wymogu tworzenia struktur klubu celem uproszczenia zmian.
Piotr SP2LQP poruszył kolejną zmianę dotyczącą możliwości nieprzyjęcia klubu do OT jako 
wyrównanie możliwości OT przyjęcia klubu do możliwości przyjęcia członka.
Waldemar 3Z6AEF poinformował o możliwej sytuacji co może się stać jeżeli klubowi odmówi się 
przyjęcia do OT. Piotr SP2LQP powiedział, że według niego zarząd OT musi mieć możliwość 
nieprzyjęcia klubu w struktury OT co potem i tak zostanie uzasadnione przez zarząd OT.
Waldemar 3Z6AEF powiedział, że prawo odmowy przyjęcia klubu do OT zarząd OT musi posiadać
ale odmowa musi się spotkać z uzasadnieniem.
Po dyskusji zmiana została przyjęta.
Piotr SP2LQP poruszając kolejną sugerowaną zmianę opisał jako poprawkę redakcyjną która w 
jednym miejscu skupia uprawnienia klubu PZK. Następną poruszoną zmianą było 
uszczegółowienie ile znaków nasłuchowych może dostać klub terenowy. Zmianę uzasadnił sytuacją
kiedy klub terenowy wystąpił o wiele znaków nasłuchowych dla początkujących adeptów lecz Ci 
adepci nie byli członkami PZK.
Tomasz SQ5T zgodził się ze sugerowaną zmianą. Waldemar 3Z6AEF również się zgodził z 
proponowaną zmianą dorzucając, że licencja nasłuchowa jest dla członka PZK.
Kolejną omawianą zmianą, zasugerowaną przez Piotra SP2LQP, była zmiana w wymaganych 
strukturach dla klubów terenowych.
Marek SP3AMO zasugerował aby zmianę tę skrócić poprzez odwołanie się co do zebrania 
członków do punktu związanego z zebraniami członków OT.
Piotr SP2LQP wyjaśnił zasugerowane zmiany aby tyczyły się one faktycznych działań klubów 
terenowych i nowo powstały klub wybiera prezesa lub zarząd gdyż w aktualnych zapisach, o 
których wspomina Marek SP3AMO, nie istnieją.
Waldemar 3Z6AEF powiedział, że przy takim uszczegółowieniu zapisów może powstać mniej 
klubów w najbliższych latach z racji na większe wymagania które zostały zaproponowane i finalnie 
osoby, chcące założyć klub PZK założą stowarzyszenie zwykłe z racji na prostsze formalności.
Tomasz SQ5T powiedział, że przekonuje się do sugerowanych zmian lecz potrzebuje czasu aby je 
przemyśleć.
Marek SP3AMO zasugerował aby rozwiązać powyższą sprawę poprzez jeden zapis w statucie, że 
działanie klubów PZK ustanawia regulamin klubów PZK. Piotr SP2LQP poprosił aby 
skonfrontować skrócony zapis, zaproponowany przez Marka SP3AMO, z aktualnym regulaminem.



Jerzy SP5SSB pozytywnie zaopiniował sugerowaną zmianę Marka SP3AMO mając na uwadze o 
wiele szybsze wprowadzanie zmian jeżeli takowe będą wymagane. Finalnie Piotr SP2LQP zapisał 
notatkę, że dyskusja nad tym punktem jeszcze się odbędzie aby każdy mógł przemyśleć 
zaproponowane zmiany.
Marek SP3AMO powiedział, że prześle regulamin klubów PZK który kiedyś był w opracowaniu. 
Piotr SP2LQP stwierdził, że aktualnie nie ma takiego regulaminu który by obowiązywał i ścieżką, 
która musiała by zostać zrealizowana to uchwalenie regulaminu działania klubów PZK a dopiero 
potem zaproponowanie skróconej zmiany. Finalnie, zaproponowana zmiana będzie procedowana na
kolejnych spotkaniach komisji.
Tomasz SQ5T zasugerował aby, przy skróconym zapisie w statucie, za którym jest za, na temat 
klubów, sugerowane zmiany do statutu zaproponować jako regulamin działania klubów PZK gdyż 
zaproponowane 5 punktów zawiera wszystko co jest potrzebne.
Piotr SP2LQP poruszył kolejną sugerowaną zmianę o brzmieniu „Członkowie Terenowego Klubu 
PZK muszą posiadać również członkostwo PZK na zasadach przewidzianych w statucie.” 
argumentując to, że aktualnie nie jest to określone i zdarzają się sytuacje kiedy do klubu PZK 
należą osoby które nie są członkami PZK.
Waldemar 3Z6AEF stwierdził, że sugerowana zmiana jest formalnością gdyż dziwnym jest kiedy 
członkiem klubu stowarzyszenia jest człowiek nienależący do stowarzyszenia.
Marek SP3AMO przypomniał, że składki członkowskie PZK ustala ZG PZK a nie klub dla swoich 
członków.
Piotr SP2LQP zaargumentował, że taki człowiek, którego nie interesuje działalność stowarzyszenia,
ale interesuje go działalność klubu, może zostać członkiem wspomagającym gdzie składka roczna 
takiego członka jest bardzo mała. Dodatkowo taka zmiana porządkuje aktualne problemy w 
strukturach PZK.
Tomasz SQ5T pozytywnie zaopiniował sugerowaną zmianę przytaczając historię klubów SP 
EmCom PZK gdzie były przyjmowane osoby które nie były członkami PZK. Dodatkowo jako 
przykład podał klub SP5POT którego nowi członkowie są zachęcani do wstępowania do PZK gdyż 
to co widzi w klubie pochodzi z budżetu PZK, nie składek wewnętrznych pomiędzy członkami.
Zmiana została zaakceptowana.
Piotr SP2LQP omówił kolejną zmianę która opisuje w jakich przypadkach można wykreślić klub z 
ewidencji OT. Pierwszym punktem dyskusji była zmiana wprowadzająca ilu procentowo członków 
zwykłych musi być w klubie, względem członków wspierających. Następnie omówił kolejne 
punkty w/w sugerowanej zmiany.
Tomasz SQ5T zasugerował usunięcie z proponowanych usunięcie podpunktów C oraz D gdyż one 
zawierają się już w podpunkcie B. Waldemar 3Z6AEF oraz Jerzy SP5SSB zaakceptowali sugestię. 
Tomasz SQ5T określił również, że podpunkty C oraz D są już określone również w statucie PZK w 
punkcie opisującym kiedy można wykluczyć z PZK (bez określenia kogo).
Jerzy SP5SSB zapytał w kontekście klubów PZK czy klub może otrzymać darowiznę.
Waldemar 3Z6AEF odpowiedział, że w powyższym pytaniu należy brać pod uwagę, że tylko osoba 
prawna może otrzymać darowiznę więc w takim wypadku darowiznę należy przekazać do PZK ze 
wskazaniem konkretnego celu.
Piotr SP2LQP omówił kolejne sugerowane zmiany §65.
Tomasz SQ5T stwierdził, że zaproponowane zmiany przez Piotra SP2LQP, które odwołują się do 
innych paragrafów statutu PZK nie zawierają błędów logicznych poprzez przekierowania do 
nieistniejących paragrafów.
Piotr SP2LQP powiedział, że sugerowane przez niego zmiany, po dodatkowych zmianach które 
zostały stworzone w ramach dyskusji komisji statutowej prześle po przeredagowaniu. Następnie 
Piotr przeszedł do punktu dyskusji która miała za zadanie określić czy poprawki redakcyjne w 
statucie, czyli usunięte paragrafy opisane jako „Skreślony” mogą zostać fizycznie usunięte.
Marek SP3AMO stwierdził, że w przypadku takim przeredagowaniu w takich sposób zmian będzie 
to zmiana całego statutu co będzie wiązało się z koniecznością zgłoszenia nowego statutu do KRS.



Waldemar 3Z6AEF zasugerował aby te zmiany wprowadzić na kolejnym KZD po zbliżającym się 
KZD. Wspomniał też o tym, że trzeba to zrobić lecz poddał w wątpliwość czy należy to zrobić teraz
czy przy kolejnym KZD.
Waldemar 3Z6AEF poprosił aby zmiany statutu polegały na jego uproszczeniu a nie ich 
rozbudowywania. Przykładowo dla klubów terenowych powinno to być zawarte „w dwóch 
paragrafach, 5 punktach” zaś czy to będzie dalej w regulaminach czy nie to już mniej ważne. 
Waldemar jeszcze raz podkreślił, że jego celem jest maksymalne uproszczenie statutu.
Tomasz SQ5T odpowiedział, że oczywiście, zawrze to w protokole. Dodatkowo wypowiedział się 
na temat zmian w statucie aby teraz uprościć go i sprecyzować zaś na kolejnym KZD, po tym który 
będzie, przepisać statut stosując zabiegi redakcyjne poprzez fizyczne usunięcie paragrafów które 
teraz istnieją z treścią „skreślony”. Jako argument podał to, że dla ludzi pokazanie tylko i wyłącznie
zmian będzie lepiej odebrane niż pokazanie zmian i poprawki redakcyjne poprzez skreślone 
paragrafy gdyż może to być odebrane jako „oni nie chcą poprawić statutu, oni chcą zmienić cały 
statut” co może być trudniejsze w przegłosowaniu.
Na zakończenie spotkania Piotr SP2LQP podjął dyskusję na temat terminu kolejnego spotkania. 
Tomasz SQ5T powiedział, że swoje poprawki podeśle w nowym tygodniu aby były kolejnym 
tematem dyskusji komisji statutowej. Piotr SP2LQP powiedział, że na kolejne spotkanie też może 
dostarczyć do dyskusji kolejne swoje materiały.
Waldemar 3Z6AEF poprosił Tomasza SQ5T aby ten dostarczył jak najszybciej protokół i 
powiedział, że dostarczy protokół w niedzielę wieczorem.
Termin kolejnego spotkania został ustalony na 16 listopada 2023 na godzinę 20:00. Spotkanie 
zakończyło się o godzinie 22:05.

Tomasz A. Zajdel
SQ5T

protokolant komisji statutowej PZK
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